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Po raz kolejny oddajÄ™ gÅ‚os Beacie Kumanek. CzyniÄ™ to tym chÄ™tniej, Å¼e zgadzam siÄ™ z
jej tezami w 90 procentach.O tych 10 procentach napiszÄ™ osobno, ale dziÅ› chciabym siÄ™ tylko
ustosunkowaÄ‡ do jednego stwierdzenia z tekstu pani Beaty. NapisaÅ‚a bowiem tak:
Bezprecedensowa obrona tych osób przez krajowe i miÄ™dzynarodowe Å›rodowisko koni arabskich
zaowocowaÅ‚o gÅ‚oÅ›nymi przeprosinami nowego ministra rolnictwa Jana Krzysztofa
Ardanowskiego w sierpniu 2018 roku skierowanymi do Anny Stojanowskiej i Jerzego BiaÅ‚oboka
oraz powoÅ‚aniem tychÅ¼e do nowej rady ds. hodowli koni przy ministrze rolnictwa.OtóÅ¼
stanowisko, jakie zajÄ…Å‚ nowy minister rolnictwa wcale nie musi wynikaÄ‡ z owej gÅ‚oÅ›nej
obrony, choÄ‡ mogÅ‚a siÄ™ w jakiejÅ› czÄ™Å›ci do tegoÅ¼ stanowiska przyczyniÄ‡. Moim
zdaniem, po prostu Jan Krzysztof Ardanowski od zawsze miaÅ‚ inne zdanie niÅ¼ jego kolega
partyjny Krzysztof Jurgiel, a jego stanowisko jest wyrazem (w tej kwestii) zdroworozsÄ…dkowego
myÅ›lenia. Tak, w PiS takÅ¼e bywajÄ… ludzie, którzy myÅ›lÄ… propaÅ„stwowo i potrafiÄ…
przyznaÄ‡, Å¼e ich partia popeÅ‚nia bÅ‚Ä™dy. Mam nadziejÄ™, Å¼e tekst Beaty Kumanek
sprowokuje tzw. Å›rodowisko do dyskusji na poruszone przez niÄ… tematy. Namawiam do takowej i
deklarujÄ™, Å¼e chÄ™tnie udostÄ™pniÄ™ Å‚amy mojego bloga do publikacji gÅ‚osów w tej
dyskusji.Marek Szewczyk

Wkrótce minÄ… trzy lata od odwoÅ‚ania przez ANR z zajmowanych stanowisk Anny Stojanowskiej,
Jerzego BiaÅ‚oboka oraz Marka Treli. Wedle deklaracji ANR powodem tych decyzji byÅ‚a
&bdquo;utrata zaufania&rdquo;.  Wszyscy dobrze wiemy, co dziaÅ‚o siÄ™ potem. Bezprecedensowa
obrona tych osób przez krajowe i miÄ™dzynarodowe Å›rodowisko koni arabskich zaowocowaÅ‚o
gÅ‚oÅ›nymi przeprosinami nowego ministra rolnictwa Jana Krzysztofa Ardanowskiego w sierpniu
2018 roku skierowanymi do Anny Stojanowskiej i Jerzego BiaÅ‚oboka oraz powoÅ‚aniem tychÅ¼e
do nowej rady ds. hodowli koni przy ministrze rolnictwa. Ludzie tak dÅ‚ugo obrzucani bÅ‚otem zostali
przeproszeni i zrehabilitowani. A wiÄ™c czy wszystko jest juÅ¼ w porzÄ…dku? OtóÅ¼ nie, nie jest.
Konie w stadninach w Janowie i MichaÅ‚owie nie majÄ… z tych przeprosin nic, absolutnie nic. Przez
minione trzy lata caÅ‚a para szÅ‚a w obronÄ™ trzech osób znanych z imienia i nazwiska. O
przyszÅ‚oÅ›ci paÅ„stwowej hodowli konia arabskiego nie mówiÅ‚o siÄ™ praktycznie nic, zaÅ›
odosobnione gÅ‚osy w tej kwestii nie spotkaÅ‚y siÄ™ z Å¼adnym odzewem. Interes Anny
Stojanowskiej, Jerzego BiaÅ‚oboka i Marka Treli uwaÅ¼ano za toÅ¼samy z interesem paÅ„stwowej
hodowli koni arabskich. A tymczasem tak nie jest i juÅ¼ nie bÄ™dzie - obecnie Å¼adna z
wymienionych osób nie chce powrotu do dawnych stanowisk, gdyÅ¼ Å›wietnie odnaleÅºli siÄ™ w
prywatnym biznesie doradztwa hodowlanego. Tymczasem konie arabskie w paÅ„stwowych
stadninach odnajdujÄ… siÄ™ coraz gorzej w istniejÄ…cej rzeczywistoÅ›ci i Å›rodowisko coraz
gÅ‚oÅ›niej przebÄ…kuje o moÅ¼liwej prywatyzacji paÅ„stwowych stadnin koni arabskich w
perspektywie najbliÅ¼szego roku. MoÅ¼na teÅ¼ odnieÅ›Ä‡ wraÅ¼enie, iÅ¼ Å›rodowisko nie ma
nic przeciwko temu. Co gorsza, KOWR zdaje siÄ™ nie robiÄ‡ nic, by tak siÄ™ nie staÅ‚o. Pytam
siÄ™ wiÄ™c Anny Stojanowskiej i Jerzego BiaÅ‚oboka, czy uwaÅ¼ajÄ… taki scenariusz za
poÅ¼Ä…dany oraz jakie cele chcÄ… osiÄ…gnÄ…Ä‡ poprzez zasiadanie w radzie ds. hodowli koni
przy ministrze rolnictwa? OngiÅ› Izabela Wierzchowska w wywiadzie dla www.polskatimes.pl pt.
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&bdquo;Konie w Janowie Podlaskim sÄ… równie cennym dobrem narodowym jak dzieÅ‚a
sztuki&rdquo; z 10.08.2017 powiedziaÅ‚a sÅ‚owa, które sobie zapamiÄ™taÅ‚am i niniejszym
cytujÄ™:NadrzÄ™dnym dla nas (KOWR) celem i misjÄ… jest ochrona puli genetycznej. W pierwszej
kolejnoÅ›ci musimy skupiÄ‡ siÄ™ na tym, które konie zostawiÄ‡ do dalszej hodowli, niÅ¼ które
sprzedaÄ‡. Handel koÅ„mi nie jest dla nas celem samym w sobie. Celem jest zachowanie i
przekazanie nastÄ™pnym pokoleniom hodowców najcenniejszych, najstarszych polskich
rodowodów. Te konie stanowiÄ… dobro narodowe, które musi byÄ‡ zachowane tak jak dzieÅ‚a
Kossaka, Chopina czy twórczoÅ›Ä‡ Nowida.  W sporzÄ…dzonym równieÅ¼ przez IzabelÄ™
WierzchowskÄ… dokumencie &bdquo;Aktualny stan hodowli koni w SpóÅ‚kach nadzorowanych
przez KOWR&rdquo; nastÄ™pujÄ…co zdefiniowano rolÄ™ paÅ„stwowej hodowli koni:  paÅ„stwowe
stadniny koni, stojÄ…c na straÅ¼y zachowania na odpowiednim poziomie zmiennoÅ›ci genetycznej
w poszczególnych rasach koni, kontynuujÄ… hodowlÄ™ cennych rodzin klaczy i rodów mÄ™skich.
Obecnie efektywna wielkoÅ›Ä‡ populacji zróÅ¼nicowana jest w zaleÅ¼noÅ›ci od rasy i na ogóÅ‚
stanowi minimum wymagane dla zachowania bioróÅ¼norodnoÅ›ci&rdquo;. W tym miejscu dodam za
IzabelÄ… WierzchowskÄ…, iÅ¼ doskonalenie ras moÅ¼e odbywaÄ‡ siÄ™ tylko w odniesieniu do
zarzÄ…dzania populacjÄ… jako caÅ‚oÅ›ciÄ…, a hodowla paÅ„stwowa trwa dÅ‚uÅ¼ej niÅ¼ moda,
kaprys, zainteresowanie czy choÄ‡by prozaiczne moÅ¼liwoÅ›ci finansowe prywatnego hodowcy. 
Nic dodaÄ‡, nic ujÄ…Ä‡. Jak sÄ…dzÄ™, nie da siÄ™ zakwestionowaÄ‡ wyÅ¼ej przytoczonych
stwierdzeÅ„. Szkoda tylko, Å¼e stwierdzenia te sÄ… dla nadzoru wÅ‚aÅ›cicielskiego tylko jednÄ…
stronÄ… medalu. Jedna z konkluzji wspomnianego dokumentu dowodzi, iÅ¼ KOWR porusza siÄ™
w oparach absurdu, gdyÅ¼ jednoczeÅ›nie mieÄ‡ ciastko i zjeÅ›Ä‡ ciastko. Konkluzja ta brzmi
nastÄ™pujÄ…co: Stadnina bÄ™dÄ…c zarówno spóÅ‚kÄ… prawa handlowego i jednoczeÅ›nie
majÄ…c jako gÅ‚ównÄ… misjÄ™ zachowanie puli genetycznej, musi wypracowaÄ‡ zysk oraz
zajmowaÄ‡ siÄ™ hodowlÄ… zachowawczÄ…, która z definicji jest niedochodowa. W tym
samym duchu wypowiedziaÅ‚ siÄ™ ostatnio rzecznik prasowy KOWR Mariusz Rytel. WykluczyÅ‚ on
moÅ¼liwoÅ›Ä‡ udzielenia jakiejkolwiek pomocy finansowej ze strony paÅ„stwa Stadninie Koni w
Janowie Podlaskim, która jest bliska utraty finansowej, gdyÅ¼ nie pozwala na to jej status jako
spóÅ‚ki prawa handlowego. JeÅ›li równieÅ¼ za 2018 rok rachunek zysków i strat wykaÅ¼e po raz
kolejny ujemny wynik finansowy, stadnina w Janowie Podlaskim moÅ¼e zostaÄ‡ postawiona w stan
upadÅ‚oÅ›ci, a nastÄ™pnie sprywatyzowana. CóÅ¼ to bÄ™dzie oznaczaÄ‡? To bÄ™dzie jak
pociÄ™cie w drobny mak bezcennych dzieÅ‚ sztuki oraz skreÅ›lenie ze sÅ‚ownika KOWR terminu
&bdquo;bioróÅ¼norodnoÅ›Ä‡&rdquo;, czyli bezcennej wartoÅ›ci dla caÅ‚ej ludzkoÅ›ci. Stracimy na
tym wszyscy, nie zyska nikt. Przynajmniej nikt w Polsce. Ku niepomiernemu zdziwieniu stwierdzam,
Å¼e caÅ‚e tak zwane Å›rodowisko milczy w obliczu tragicznej sytuacji finansowej paÅ„stwowych
stadnin koni i nie robi nic, Å¼eby walczyÄ‡ o rozwiÄ…zania majÄ…ce na celu zmianÄ™ tej sytuacji.
CzyÅ¼by chodziÅ‚o o to, by zÅ‚apaÄ‡ choÄ‡ strzÄ™pek bezcennych dzieÅ‚ sztuki? Tymczasem
dziaÅ‚aÄ‡ trzeba szybko i niezwÅ‚ocznie. PaÅ„stwowe stadniny koni arabskich nie sÄ… w stanie
wypracowywaÄ‡ zysku na koniec kaÅ¼dego roku. Relatywnie dobre wyniki finansowe stadnin za
czasów Jerzego BiaÅ‚oboka oraz Marka Treli byÅ‚y spowodowane zupeÅ‚nie innÄ… koniunkturÄ…
na konie arabskie. Ponadto, trzeba sobie jasno powiedzieÄ‡, Å¼e ówczesna samodzielnoÅ›Ä‡
finansowa tych stadnin na przestrzeni lat byÅ‚a okupiona uszczupleniem owej puli genetycznej oraz
znacznym niedofinansowaniem  w wielu obszarach. ApelujÄ™ wiÄ™c do Anny Stojanowskiej i
Jerzego BiaÅ‚oboka, by wykorzystali caÅ‚y swój autorytet i siÅ‚Ä™ perswazji by przekonaÄ‡ ministra
rolnictwa, Å¼e paÅ„stwo musi przyjÄ…Ä‡ na siebie obowiÄ…zek utrzymywania
paÅ„stwowych stadnin koni arabskich, traktujÄ…c ten wydatek jako inwestycjÄ™
dÅ‚ugoterminowÄ…, a nie jako koszt. W skali budÅ¼etu paÅ„stwa nie bÄ™dÄ… to duÅ¼e
pieniÄ…dze, a korzyÅ›Ä‡ dla paÅ„stwa okaÅ¼e siÄ™ niewspóÅ‚miernie wielka. Aby tak mogÅ‚o
siÄ™ staÄ‡, paÅ„stwowe stadniny koni arabskich muszÄ… zmieniÄ‡ swojÄ… formÄ™ prawnÄ….
Jest to absolutnie moÅ¼liwe, i jest na to wiele sposobów. Trzeba tylko chcieÄ‡. Bardzo ciekawy
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tekst na temat nowej formuÅ‚y zarzÄ…dzania paÅ„stwowymi stadninami koni  ukazaÅ‚ siÄ™ na
blogu Marka Grzybowskiego http://konsprawapolska.pl w artykule z dnia 08.09.2018 pt.
&bdquo;Holding, czyli jak to byÄ‡ powinno&rdquo;. Niestety, propozycje Marka Grzybowskiego na
odnowÄ™ paÅ„stwowej hodowli koni arabskich nie spotkaÅ‚y siÄ™ z Å¼adnÄ… reakcjÄ… tak
zwanego Å›rodowiska i nie staÅ‚y siÄ™ przyczynkiem do dyskusji na ten niezwykle waÅ¼ny temat.
Jaka szkoda! CzyÅ¼by nikogo to nie obchodziÅ‚o? Moim zdaniem, w chwili obecnej nie moÅ¼e
byÄ‡ Å¼adnej rozmowy o koniach w paÅ„stwowych stadninach koni arabskich bez pilnej i
zakoÅ„czonej pozytywnÄ… konkluzjÄ… dyskusji o zmianie formy prawnej tych stadnin. Utrzymanie
dotychczasowej formy prawnej bÄ™dzie oznaczaÄ‡, Å¼e obrazy Kossaka, partytury Chopina czy
wiersze Norwida, zostanÄ… pociÄ™te na kawaÅ‚ki, które bÄ™dÄ… zbieraÄ‡ z ziemi prywatni
hodowcy. Ale kawaÅ‚ki, nawet najcenniejszych dzieÅ‚ sztuki, nie sÄ… nic warte, wiÄ™c per saldo ci
zbierajÄ…cy te okruchy równieÅ¼ stracÄ…. Nie tylko forma prawna, ale równieÅ¼  sposób
dziaÅ‚ania paÅ„stwowych stadnin koni arabskich musi ulec zmianie. Trzeba siÄ™ teÅ¼
zastanowiÄ‡, w jakim kierunku winna zmierzaÄ‡ hodowla. Bo chyba nie w kierunku hodowania w
polskich stadninach arabów w typie &bdquo;straight egyptian&rdquo;? ChcÄ™ zapytaÄ‡ AnnÄ™
StojanowskÄ… i Jerzego BiaÅ‚oboka, jakie jest ich zdanie w tej kwestii oraz czy po objÄ™ciu funkcji
w radzie ds. hodowli koni mieli okazjÄ™ obejrzeÄ‡ janowskie i michaÅ‚owskie stado anno domini
2018/2019?  &bdquo;Noblesse oblige&rdquo;. Anna Stojanowska i Jerzy BiaÅ‚obok wypracowali
sobie nazwisko i renomÄ™. Do czegoÅ› to zobowiÄ…zuje. Mam nadziejÄ™, Å¼e wykorzystajÄ…
swoje wpÅ‚ywy dla ratowania paÅ„stwowych stadnin koni arabskich. W innym razie, zasiadanie
przez nich w radzie ds. hodowli koni przy ministrze rolnictwa grzebiÄ…cego te stadniny, stanie siÄ™
dla nich wielkÄ… skazÄ… na wizerunku. Co majÄ… PaÅ„stwo do powiedzenia w obliczu
nadchodzÄ…cej katastrofy?Beata Kumanek
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